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Svar på spørgsmål nr. 2010-145 vedrørende indhandlingsanlæg i Nuussuaq

I medfør af § 36, stk.1, i Inatsisartuts forretningsorden har I fremsat spørgsmål 
om muligheden for indsættelse af et indhandlingsskib i Nuussuaq. Spørgsmålet 
er henvist til min besvarelse.

Spørgsmål: 
Har  Naalakkersuisut  givet  Upernavik  Seafood A/S  frist  til  slutningen af  juni 
2010 til at færdiggøre opførelse af indhandlingsanlægget i Nuussuaq ved Uper-
navik? Da denne tidsfrist nu er overskredet, hvad vil Naalakkersuisut gøre? Vil 
Naalakkersuisut give andre mulighed for at indsætte et indhandlingsskib?

Begrundelse:
Fiskerne i Nuussuaq har i sommerperioden ingen indhandlingsmulighed, selv om 
de i løbet af foråret og sommeren har gode muligheder for indtjening til resten af 
året. Da det ikke kan forventes at anlægget kan færdiggøres i løbet af sommeren, 
har man udelukket fiskerne i at benytte denne mulighed og man har derved ramt 
mange familier, da de får vanskeligheder i at tjene til dagen og vejen, og dette vil 
have negative konsekvenser i deres levevilkår i resten af året.

Besvarelse:
Indledningsvis vil jeg henvise til min besvarelse af spørgsmål nr. 2010-139 ved-
rørende indhandlingssituationen i Upernavik, hvor jeg gør rede for de ansøgnin-
ger og tilladelser, som er givet til indhandling af fisk i Upernavik området.

For så vidt angår den omtalte frist for Upernavik Seafood A/S til at færdiggøre 
opførelsen af indhandlingsanlægget i Nuussuaq, kan jeg oplyse, at en repræsen-
tant fra Upernavik Seafood A/S netop har informeret mig om, at de forventer, at 
indhandlingsanlægget tages i brug med virkning fra den 6. august 2010. I samme 
forbindelse blev det bekræftet, at Fødevarestyrelsen, som skal godkende anlæg-
get for så vidt angår de veterinære forhold, kommer til Nuussuaq den 5. august 
2010 med henblik på at gennemgå og godkende anlægget.

Jeg kan naturligvis ikke på nuværende tidspunkt give nogen form for garanti for, 
at anlægget bliver godkendt. Såfremt anlægget godkendes af de veterinære myn-
digheder den 5. august 2010, kan der foretages indhandling fra denne dag, og de 
indhandlede fisk kan afsættes til ikke EU-lande. Eksport af fisk til EU kan først 
ske, når der foreligger en godkendelse fra EU, og det vil ifølge oplysninger fra 
Upernavik Seafood gå omkring yderligere to til tre måneder inden en sådan god-
kendelse foreligger.
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Som jeg oplyste i mit svar til spørgsmål nr. 2010-139 vedrørende indhandlingssi-
tuationen i Upernavik, har jeg givet tilladelse til, at Halibut Greenland kan ind-
sætte et indhandlingsfartøj i området. Tilladelsen til at indsætte et indhanlingsfar-
tøj  vil  i  2010 gælde  frem til  Upernavik  Seafood’s  indhandlingsanlæg  tages  i 
brug. Såfremt dette anlæg ikke er klar til at blive taget i brug inden udgangen af 
2010, gives tilladelsen for resten af 2010. Herefter vil det på ny tages op til vur-
dering, om der er kapacitet til et indhandlingsfartøj i området.

Til tilladelsen er der yderligere stillet betingelser om, at indhandlingen kun må 
foregå i området mellem 73°55’N (Qutdlikorssuit) og 74°06’N (Nuugsuaq) og 
tilhørende fjordsystemer, nærmere betegnet Ryders Isfjord og Ussings Isfjord for 
dermed  at  undgå overkapacitet  i  tilstødende  områder  og forvaltningsområdet. 
Dog er der givet tilladelse til, at indhandlingsfartøjet kan opankre ved Ikerasags-
suaq,  men  fartøjet  kan  som  nævnt  udelukkende  indhandle  fangster  indenfor 
ovennævnte koordinater og tilhørende fjordsystemer.

Som det  fremgår  af  betingelserne,  som er  knyttet  til  Halibut  Greenlands  til-
ladelse, vil deres indhandlingsfartøj således ikke kunne operere i området fra det 
tidspunkt, hvor indhandlingsanlægget tages i brug. 

Jeg håber, at der nu er fundet en for alle parter tilfredsstillende løsning, så fisker-
ne kan indhandle deres fangster i området.

Med venlig hilsen

Ane Hansen


